
סיפורן של 5 
מילים מהרבי 
שחוללו מהפך 
בכל הגישה 
לתהלוכות ל"ג 
בעומר

הרב ליפא קורצוויל, שארגן כל השנים את 
תהלוכות ל"ג בעומר בקריית מלאכי והסביבה, 
היה למעשה הרוח החיה מאחורי פעילות חב"דית 

רבת זרועות בכל אזור הדרום, 
ותהלוכות ל"ג בעומר היו חלק 
אחד בלבד בפאזל גדול של 
פעולות שעליהן ניצח 
בשליחות הרבי | לא 

מעט רגעים מיוחדים 
מעשרות שנות עסקנותו 
ושליחותו אצורים בזיכרונו. 
הוא זכה ללא מעט מענות 

קודש מהרבי, והיה שותף בשורה ארוכה של 
פעולות בכרם חב"ד בארץ | חמש המילים מהרבי 
ששינו את כל הגישה לתהלוכת ל"ג בעומר, המשפט האישי 
שהרבי אמר לו בשבת הראשונה כבחור ב'קבוצה', העצה 

של הרבי לפנות לסיוע המשטרה בפיענוח כתבי הרוגוצ'ובי, 
והמענה הנדיר והמיוחד כששקל לפרוש מתפקידו • 

צועדים עם רשב"י

מענדי קורטס
צילומים: ארכיון המשפחה, ספריית אגו"ח העולמית

הצליח
המשוער
למעלה מן

מהפעילים 
הבולטים 

בתהלוכות ל"ג 
בעומר. מימין: 
הרב קורצוויל, 

לצד תמונתו 
מתהלוכה 

ו"טנק" פעילות 
– בימים ההם
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שנמסרו לו בשם הרבי 
על המחשבה לצמצם 
בארגון תהלוכת ל"ג 
הרב  זוכר  בעומר, 
ליפא קורצוויל היטב. 
"זה היה באחת השנים 
לקיום  הראשונות 
התהלוכות בארץ", הוא משחזר השבוע, "ובקרב 
חסידי חב"ד בשכונת נחלת הר חב"ד היו מי 
שחשבו שלא להשקיע כל כך בארגון התהלוכה. 
הסיבה לכך הייתה אי התייחסותו של הרבי באותה 
שנה לתהלוכות. בדרך כלל היה הרבי מדבר אחרי 
פסח בפומבי על החשיבות שבארגון תהלוכות ל"ג 
בעומר ברחובות הערים, וזה היה מדרבן את אנ"ש 
והתמימים לעסוק בארגונן, אבל באותה שנה משום 

מה לא עורר על כך הרבי ברבים.
בקרב  אז  שנשבה  האווירה  את  זוכר  "אני 
למען  התמסרו  כלל  שבדרך  אלו  החסידים. 
התהלוכות אמרו שהם לא חושבים להשקיע 
מאמצים, ושלא צריך להשקיע, כי גם ככה הרבי 

לא מדבר על כך, ושאולי עדיף בכלל לנצל את 
ל"ג בעומר בשביל לנסוע למירון. זה לא היה כמו 
בשנים המאוחרות יותר, שבהן תהלוכות ל"ג בעומר 
כבר הפכו לדבר ברור מאליו בעבור כולם. באותן 
שנים תהלוכות ברחבי העולם היו דבר חדש. ואותם 
חסידים אמרו שגם כך מדובר באירוע קצר, ואם 
הרבי אינו מעורר עליו חבל על הטורח שבארגונו".
הרב קורצוויל דיווח על כך לרבי. "לא הייתי 
מלשין", הוא מחייך השבוע, בשעת לילה מאוחרת 
של מוצאי שבת, בביתו במרכז נחלת הר חב"ד, 
"פשוט כתבתי לרבי את דעתי נוכח המצב הנתון. 
כתבתי לרבי שדעתי היא, כי מאחר שהרבי אינו 

מדבר ברבים על התהלוכות – יש שחושבים שאין 
צורך להשקיע בהן, ולכן תתקיים תהלוכה קטנה, 
שלא תעלה כסף רב, ובפרט שגם הגבירים אמרו 

שהם לא רוצים לתרום הרבה".
התשובה מהרבי התקבלה בתוך זמן קצר. "אני לא 
זוכר איך קיבלתי את התשובה, אבל את התוכן שלה 
אני זוכר היטב", משתף הרב קורצוויל. "הרבי סימן 
את המילה 'דעתי' שבה פתחתי את הדיווח, והוסיף 

בכתב ידו הקדושה: 'מה שאין כן דעת רשב"י'.
"אלו היו מילים ששינו את כל זווית ההסתכלות 
שלי על תהלוכות ל"ג בעומר מאז והלאה בכל 
השנים. הרבי למעשה הדגיש בתשובתו שרצונו 

הברור של רבי שמעון בר יוחאי הוא, שהתהלוכות 
יתקיימו מתוך 'שטורעם' הכי גדול. זו 'הדעה' של 

רשב"י.
"לא תמיד זה ברור מאליו לכולם. היו שנים שבהן 
גם אני רציתי לקמץ בהוצאות של התהלוכות. 
לפעמים עלולה להפציע מחשבה אצל מארגני 
התהלוכות, למה צריך להשקיע הרבה כל כך 
בהיקף התהלוכה ובתפאורתה. במוצגים, בדגלים, 
בתחפושות. הרי מספר הילדים המשתתפים לא 
ישתנה, בין שיהיה בתהלוכה מוצג אחד ובין שיהיו 
בה שני מוצגים. אבל המחשבה הזו לא נכונה. כי 
רצונו של רשב"י הוא שהתהלוכות יהיו באופן הכי 
גדול שיכול להיות. כמה שיותר גדולות, כמה שיותר 

יפות, כמה שיותר עוצמתיות".

התהלוכה הראשונה
במשך עשרות שנים ניהל הרב ליפא קורצוויל 
)74( את סניף 'צעירי אגודת חב"ד' בקריית מלאכי. 
הוא היה הרוח החיה מאחורי פעילות חב"דית רבת 
זרועות בכל אזור הדרום. תהלוכות ל"ג בעומר היו 
חלק אחד מרכזי בלבד בפאזל גדול של פעולות 
שעליהן ניצח בשליחות הרבי. לא מעט רגעים 
מיוחדים מעשרות שנות עסקנותו ושליחותו 
אצורים בזיכרונו. הוא זכה ללא מעט מענות קודש 
מהרבי, והיה שותף בשורה ארוכה של פעולות 
בכרם חב"ד בארץ. השבוע נעתר לחלוק עם קוראי 

'כפר חב"ד' מזיכרונותיו.
"בכל שנה, מאז תש"מ, ארגנו תהלוכת ל"ג 
בעומר גדולה בקריית מלאכי בהשתתפות אלפי 
ילדים", הוא מספר ל'כפר חב"ד'. "לא קימצנו 
בהוצאות. כשהייתה שנה שמבחינה ביטחונית 
המצב היה מתוח, כמו שלכאורה יהיה השנה בצל 
הפיגועים הרבים – והיה צורך בשוטרים רבים 
שיגיעו לאבטח את התהלוכה – שילמנו ל־200 
מאבטחים כדי שיגיעו וישמרו על המשתתפים. 
הם עמדו מחוץ לאצטדיון בנשק שלוף ומילאו את 
תפקידם. זה עלה הון רב. לפעמים נשארנו חייבים 

כסף במשך שנה שלמה בעקבות התהלוכה".
את השנה הראשונה שבה התקיימה תהלוכת 
ל"ג בעומר בקריית מלאכי, הוא זוכר היטב. זה היה 
בשנת תש"מ. עד אותה שנה התקיימו תהלוכות 

את חמש 
המילים 
החריפות

"אני לא זוכר איך קיבלתי את התשובה, אבל 
את התוכן שלה אני זוכר היטב. הרבי סימן את 
המילה 'דעתי' שבה פתחתי את הדיווח, והוסיף 
בכתב ידו הקדושה: 'מה שאין כן דעת רשב"י'"

מוביל את אחת מתהלוכות ל"ג בעומר בדרום

תמונה מפעילות בקרב ילדי ישראל ששוגרה אל הרבי ונשתמרה עד היום בארכיון אגו"ח העולמית

 
 מרכז מעייני ישראל בארה"ק

 בתי מדרש לתורה ולתפילה• רשת הכוללים לנגלה ולחסידות 
~~~~~~~----~~~~~----~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~ 

 ב"ה

 נטפי ניחומים
 הגדול  ואנו באבל משתתפיםבצער רב, בכאב גדול, ובלב דומע, 

 המסור בלב ונפש בגשמיות וברוחניות  של ידידינו עוז
 רבותינו נשיאנו נבג"מ זיע"אלכל עניני 

  הגאון החסיד

שליט"א שמואל חיים דוד פישרהרב   

 פטרון רשת הכוללים 'תפארת שמשון' בארה"ק וברחבי העולם
 ומעמודי התווך מרכז מעייני ישראל בארץ הקודש

 

רודף צדקה וחסד על פטירת אחיו הנגיד המפורסם   
 ז"ל שמשון ב"ר יעקב שלוםהרה"ח ר' 

 

 אנו בזאת תנחומינו מעומק לבנו יםמביע
 ינחם אתכם בתוך שאר אבלי ציון וירושלים המקום

 והקיצו ורננו שוכני עפר והוא בתוכם ונזכה לקיום היעוד
 בביאת המשיח תיכף ומיד ממש 

 
 מנכ"ל -ראה"כ                 מרדכי לוסטיג  -הרב מענדל פויגל 

 

 מרדכי יואל שוורץ - אהרן הכהן גראס
 מנהלי אגף הפעילות מעייני ישראל בארה"ק

 

 ג"א מצטרפים תלמידי הכוללים ומתפללי בתי המדרש
 ירושלים, בני ברק, אשדוד, בית שמש, ביתר עילית, חיפה, אלעד, צפת

 גת, מודיעין עילית, נתניה, עמנואל, פתח תקוה, ערד, טבריה, רכסים קרית
 

 מצטרפים הרב דוד משה מייזליש ג"א 
 קוודעאמסבורג, לייילוומאנסי, , קרא פאראבשם תלמידי רשת הכוללים ב
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רק בחצר הרבי, בשכונת קראון הייטס. בתש"מ, 
30 שנה להסתלקותו של אדמו"ר  שבה מלאו 
הריי"צ, הורה הרבי לארגן תהלוכות בארץ ובכל 
העולם. הרבי הדגיש כי יש להשתדל ולארגן לפחות 
שלושים תהלוכות בכל מדינה, ובארץ הקודש – 
"כפליים לתושייה" – לפחות שישים תהלוכות. 
הרבי אף שיגר שטרות של לירות עבור מארגני 

התהלוכות בארץ.
"בקריית מלאכי כולם השתתפו באותה שנה 
בארגון התהלוכה", מספר הרב קורצוויל השבוע, 
"כל מי שהיה לו חוש באמנות וידע לצייר או להכין 
משאית ומושג, נרתם למען המלאכה ועזר. בקריית 
מלאכי התקיימה תהלוכה גדולה, ואחרי שהסתיימה 
יצאו אנ"ש עם המוצגים לעוד תהלוכות שנערכו 

ביישובי הסביבה.

"אני זוכר שכבר כמה שבועות לפני ל"ג בעומר 
החלה ההתעוררות. במוסדות החינוך עבדו במשך 
לילות כדי שיהיו מוצגים של יהדות, כמו שיש 
בתהלוכה בקראון הייטס. השקיעו סכומי כסף רבים 
בארגון התהלוכה. דאגנו שיהיה לכך פרסום גדול 
בכל היישובים של המועצה האזורית. ביום ל"ג 
בעומר הגיעו באוטובוסים ילדים מכל רחבי האזור. 
השתדלנו שישתתפו ילדים רבים ככל האפשר, 
מראש הלכו אברכים לבתי ספר שונים באזור לדבר 
לפני הילדים על חשיבות ההשתתפות בתהלוכה. 

בפועל יחסית למקום היה קהל די גדול.
"אני מספר את כל זה בשביל שיבינו עד כמה 
חשובה ההתעסקות בתהלוכות ל"ג בעומר ברחובות 
הערים. רבי שמעון בר יוחאי ביקש שישמחו 
ביום ההילולא שלו, והרבי דיבר לא אחת על כך 
שרשב"י היה מלומד בניסים, והיה מליץ טוב על עם 
ישראל. רשב"י היה עושה דברים למען עם ישראל. 
תהלוכות ל"ג בעומר הן הצינור להשפעת הברכות 
של רשב"י ושל הרבי. הרבי דיבר על התהלוכות 

פעמים רבות ועודד את כולם לעסוק בהן.
"לפעמים היו שזלזלו בתהלוכות והתבטאו 
נגדן. היו שאמרו שתהלוכות ל"ג בעומר גורמות 
לביטול תורה וצעקו שלא להשתתף בהן. הרבי 
דיבר בחריפות נגד הטענות הללו. אני מרשה 
לעצמי לספר שגם בתוך חב"ד, בשנים הראשונות, 
היו שלא הבינו מה הצורך דווקא בצעידה רגלית 
לכבוד רשב"י. אבל הרבי עורר על כך ללא הרף 
וביקש שיעשו גם תהלוכה רגלית וגם כינוס ילדים, 

ושיחלקו לילדים ספרי קודש.

"ולכן כל אחד צריך להשתדל לפעול למען 
תהלוכות ל"ג בעומר. כל אחד באזורו. להיות 
שותף, לעזור במה שצריך. לוודא שהתהלוכות יהיו 
כמה שיותר גדולות ומלכדות. יש חשיבות גדולה 
בכך שילדים יתכנסו יחד בתהלוכות ויישאו כרזות 
יהודיות. זה המוטו של רבי שמעון בר יוחאי. כאשר 
לא ירדו גשמים, פעל רשב"י את הורדתם באמירת 
'הנה מה טוב ומה נעים שבת אחים גם יחד'. כאשר 
יושבים יחד, כאשר מתלכדים כולם יחד בתהלוכה, 
ילדים רבים כתף אל כתף, מביאים ישועה והצלה 
בכל מה שצריך. נוסף לכך יש בתהלוכות ממד של 
גאון יעקב. ולכן ביקש הרבי שיהיו תהלוכות ברחוב 

דווקא".

'כאשתקד, ובהוספה'
לתפקידו כמנהל 'צעירי חב"ד' בקריית מלאכי 
נכנס הרב קורצוויל בשנת תשל"ג. הוא הגיע לנחלת 
הר חב"ד כשנה קודם לכן, כאברך כולל צעיר 

לאחר נישואיו. "כשסיימתי את הלימודים ב'כולל', 
שנמשכו כשנתיים – בתחילה בכפר חב"ד ולאחר 
מכן בנחלת הר חב"ד – היו לי שבע הצעות עבודה", 
מספר הרב קורצוויל. "אחת ההצעות הייתה ייסוד 
צעירי חב"ד בקריית מלאכי. הרבי בחר בה וכתב: 
'יקבלה ויהא בשעה טובה ומוצלחת אזכיר על 
הציון'. מאז עסקתי בכל הפעולות בקריית מלאכי 

ודרומה.
"נחלת הר חב"ד הייתה הבסיס שממנו יצאו 
פעולות ענק לכל אזור הדרום. הסדר היה שבכפר 
חב"ד, במרכז 'צעירי אגודת חב"ד', התקבלו מכתבים 
מכל מיני קיבוצים ויישובים ברחבי הארץ, שבהם 
ביקשו תושבים שיארגנו ערבי חב"ד במקומותיהם. 
מאז תשל"ג כל המכתבים שהגיעו מאזור הדרום 
הועברו אלינו, ואנחנו היינו נוסעים לכל המקומות, 

"הרבי מיד מזג לי 
לחיים ואמר: עשית 
את השליחות של 

ר' אפרים וולף, אבל 
השליחות שלך היא 

ללמוד נגלה וחסידות 
בשקידה והתמדה. זו 
הייתה קבלת הפנים 

שלי אצל הרבי"

פעילות בלתי פוסקת. הרב קורצוויל לפני עשרות שנים

מסור ונתון. באחת מתהלוכות ל"ג בעומר בשנים ההן

הוראות מהרבי. הרב קורצוויל לפני עשרות שנים

הוצאת ספרים קה"ת

נטפי ניחומין
 משתתפים אנו בכל לב ונפש בצערו ובאבלו הכבד של 

רומע"כ ידידינו ומכובדנו הדגול, הרה"ג הרה"ח הנעלה והנכבד, 
ידיו רב לו בתמיכה בהדפסת ספרי נגלה ודא"ח בהוצאת 

ספרים קה"ת, בתוך שאר מפעלי תורה וחסידות

הרה"ח הרה"ת 

הרב ר' חיים שמואל דוד פישר שי'

וכל המשפחה החשובה שיחיו

באבלם הכבד על פטירת אחיו, האי גברא רבא ויקירא, הנעלה 
והנכבד מאד, נגיד בעמיו ונדיב לב למפעלי צדקה וחסד כבירים

הרה"ח הרה"ת הרב שלום פישר ע"ה

הרופא לשבורי לב יחזקם ויאמצם ביגונם הגדול, בנחמת ציון וירושלים ינוחמו, 
ומעתה אך טוב וחסד הנראה והנגלה ימצאום תמיד ובהמשך הפעולות הברוכות 

יראו חיזוק ונוחם

הרב חיים יהודא קרינסקי, יו"ר
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עד אילת, ומארגנים בהם ערבי חב"ד. נוסף 
מצווה  בר  הרצאות  בארגון  לכך עסקנו 
בבתי ספר. היינו נוסעים ממש לכל הערים. 
לדימונה, לערד, לנתיבות. היינו בכמעט מאה 
בתי ספר ממלכתיים. כמו כן אחת לתקופה 
היו מגיעים מאות נערי בר מצווה לשבת 
בנחלת הר חב"ד, ובה התכוננו כיאות ליום 

שבו ייכנסו בעול המצוות.
"אחת הפעולות שלנו הייתה נסיעה למחנות 
צבא. אחת לתקופה, בעיקר סביב חגי ישראל, 
נסעו מנחלת הר חב"ד חסידים למחנות צבא, 
עד אילת, ופעלו בקרב חיילי צה"ל. בשנים 
הראשונות התגוררו בנחלת הר חב"ד כ־40 

משפחות, ומתוכן נסעו עשרים אברכים ואליהם 
הצטרפו בחורים מהישיבה בכפר חב"ד. בפורים 
היינו יוצאים בתענית אסתר וחוזרים יום אחרי 
פורים. במשך היממה של החג ביקרנו במחנות 

צבא רבים.
"באחת השנים, לקראת פורים, הנהלת הישיבה 
בכפר חב"ד החליטה שלא לאפשר לתלמידים 
להצטרף אלינו לנסיעה למחנות הצבא. הטענה 
עלול  וזה  עייפים  חוזרים  הייתה שהבחורים 
לפגוע בהם בהמשך בלימוד. אני זוכר שביקשתי 
מהרב ישראל לייבוב ע"ה, המנהל של צעירי חב"ד 
המרכזית, שיכתוב על כך לרבי, אבל הוא אמר 
לי שהנהלת הישיבה היא קודש קודשים, ואם 
היא החליטה שלא לאפשר לתלמידים לנסוע, אין 
בכוונתו לכתוב על כך לרבי ולדבר נגד הנהלת 
הישיבה. הרב לייבוב אמר לי: 'אם אתה רוצה – 

תכתוב אתה לרבי'.
"אני זוכר שביקשתי מהרב לייבוב שישאל את 
אנשי הנהלת הישיבה בכפר חב"ד מה תהיה דעתם 
אם הרבי יעודד את נסיעת התלמידים. הוא פנה 
אליהם והם השיבו שאם הרבי יעודד הם כמובן 
יאשרו זאת. צלצלתי למזכירות הרבי וסיפרתי על 
השתלשלות הדברים. המזכיר אמר לי, 'תחכה דקה'. 
לפתע שמעתי את קולו הקדוש של הרבי מעבר 
לקו. שתי מילים אמר הרבי: 'כאשתקד, ובהוספה'. 
כמו שהיה בשנה שעברה – ובהוספה. מובן שבסופו 

של דבר כל הבחורים הגיעו ונסענו למחנות".
בתחילת שנת תש"מ, מסיבות שונות, חשב הרב 
קורצוויל להפסיק את פעילותו בצעירי חב"ד. הוא 
נסע אז לרבי והעלה על הכתב את הסיבות לרצונו 
בכך. את המכתב מסר למזכירות. "כשהגשתי את 
המכתב השעה הייתה שלוש ועשרה אחר הצהריים, 
לפני תפילת מנחה", הוא נזכר. "המזכיר הרב קליין, 
שקיבל ממני את המכתב, שאל אם מדובר במכתב 

בהול. אני השבתי שלא והוא השחיל את המכתב אל 
תוך ערמת המכתבים שהייתה בחדר. את המכתבים 

הספיק להכניס אל הרבי לפני תפילת מנחה.
"באותו יום נכנס הרבי לתפילת מנחה בשעה 
שלוש עשרים וחמש – עשר דקות מאוחר יותר 
מהשעה שבה נכנס לתפילה בדרך כלל. כשנגמרה 
התפילה ניגש אליי הרב קליין ואמר לי שיש תשובה 
מהרבי עבורי. הסקתי שבעקבות המכתב שלי איחר 
הרבי את התפילה בעשר דקות תמימות". וכך 
השיב הרבי: על המילים "והסיבות הן" שכתב הרב 
קורצוויל בתחילת המכתב הוסיף הרבי: "והעיקרית, 
פיתוי היצר הרע זקן וכסיל". על המילים "עסקנות 

ציבורית" כתב הרבי: "התעסק בזה כמה 
זמן והצליח למעלה מן המשוער, וההכרח 
בעסקנות זו הולך וגדל, ופשוט דימשיך 

ויוסיף ויצליח".
הרב קורצוויל נותר בתפקידו.

השליחות והתגובה
לחצרו של הרבי הגיע הרב קורצוויל 
לראשונה באביב תשכ"ז, כשהיה בן עשרים. 
הוא נולד בפולין, וכשהיה בן 3 עלה לארץ 
עם משפחתו, שלא נמנתה עם חסידי חב"ד. 
בנערותו למד בישיבה התיכונית במושב 
חמד, ושם נחשף לעולמה של חסידות חב"ד 
באמצעות שיעורי תניא שמסר לתלמידים 
הרב ישראל צבי הבר ע"ה. הוא נמנה עם 
משתתפי השיעור, שהתנהל במחתרת, 

ובעקבות כך אף הורחק מן הישיבה.
ללמוד  עבר  יותר  מאוחרות  בשנים 
בישיבת 'תומכי תמימים' בכפר חב"ד והפך 
לחסיד חב"ד בכל ישותו. לקראת פסח 
תשכ"ז נסע עם חבריו לשנת ה'קבוצה' 
ב־770. "אני זוכר את ההתוועדות הראשונה 
אצל הרבי", מספר הרב קורצוויל השבוע. 
"זו הייתה התוועדות שבת הגדול. לפני 
שיצאנו מהארץ העביר הרב אפרים וולף 
ע"ה שני בקבוקי משקה וביקש שימצאו 
בחור שיגיש אותם לרבי בהתוועדות. נבחרתי אני 
להיות הבחור שיגיש את הבקבוקים. בין שיחה 
לשיחה היו ניגשים לרבי. אני ניגשתי עם הבקבוקים 
ואמרתי לרבי שר' אפרים וולף שלח שני בקבוקים 
להצלחת תלמידי ה'קבוצה'. הרבי מיד מזג לי לחיים 
ואמר: עשית את השליחות של ר' אפרים וולף, אבל 
השליחות שלך היא ללמוד נגלה וחסידות בשקידה 
והתמדה. זו הייתה קבלת הפנים שלי אצל הרבי".

עד ניסן תשכ"ח נותר הרב קורצוויל בחצרו 
של הרבי. "אני זוכר היטב את ליל הסדר בביתו 
של הרבי הריי"צ בקומה השנייה. באחד הימים 
שקדמו לחג הפסח, כאשר ישבתי ב־770, קראו לי 
לפתע לעזור בדירה של אדמו"ר הקודם במטבח. 
עליתי לקומה השנייה ופגשתי את הרבנית נחמה 

"הרבי ענה: 
'התעסק בזה כמה 

זמן והצליח למעלה 
מן המשוער, 

וההכרח בעסקנות 
זו הולך וגדל, 

ופשוט דימשיך 
ויוסיף ויצליח'"

פעל גם בבסיסי צבא. הרב קורצוויל – בתיעוד ששוגר 
בשעתו אל הרבי ונשתמר עד היום בארכיון

 JEM | 50214 עידודים ומענות. מקבל דולר לברכה מידו הק' של הרבי

ושלמו ימי אבלך
בצער רב ממעמקי יגונים, נביע ונגיש כוס תנחומים, להאי גברא רבא, 
הטפסר המרומם, נגיד ומצווה, המסור ונתון להפצת המעיינות חוצה, 

ושואף תמיד להרחיב מפעלות רבותינו נשיאנו,

הגה"ח הרב שמואל חיים דוד פישר שליט"א

ידיד נאמן לישיבתנו ולבו פתוח בכל עת ועונה לצרכי מוסדותינו

בהתאבלו מרה על פטירת אחיו אשר הקים עולה של תורה, פזר נתן לאביונים 
בסבר פנים יפות ובהצנע לכת, משכיל אל דל בתבונה ובחמלה

הרה"ח ר' יעקב שלום בן הרה"ח המפו' הרב שמשון ז"ל

אשר עלה בסערה השמימה וחיי לרבנן ולכל ישראל שבק

המקום ינחם אתכם ואת כל בני המשפחה בכפליים, בתוך שאר אבלי ציון וירושלים, 
ומעתה רק ששון ושמחה ישמע באהליכם כל הימים, ותיכף ומיד ממש אתי מר דא 

מלכא משיחא, והקיצו ורננו שוכני עפר ונעלה לציון ברינה

מנהלי המוסדות

הרב שלמה יו"ט געשטעטנער הרב כתריאל שם טוב  

הרב שלמה חיימסון

42  |    |  גיליון 1958



דינה ע"ה. היא הצביעה על ערמה של מלח גס, 
שהייתה מעורבת מכל מיני צבעים וסוגים של 
מלח, והדריכה אותי איך למיין את הערמה. אני 
זוכר שהיא אמרה לי באידיש: 'יש לנו חומרות 
משוגעות, אבל צריך לבצע אותן'. שלוש שעות 
עבדתי במטבח. כשסיימתי בירכה אותי שיהיו לי 

תמיד חיים מוארים".
את תהלוכת ל"ג בעומר בשנת תשכ"ז, ערב 
מלחמת ששת הימים, זוכר הרב קורצוויל במיוחד. 
"בימים שקדמו לתהלוכה עסקתי במשך שעות 
בהכנת כריכים לילדים המשתתפים". השנה שבה 
היה אצל הרבי עיצבה את אישיותו. "באותה שנה 
כל זווית הראייה שלי השתנתה. הבנתי מיהו הרבי 

והחלטתי להירתם לכל מה שידרוש ממני".

ההתנגדות הגדולה
כפי שהוזכר, זמן קצר אחרי נישואיו עבר הרב 

קורצוויל להתגורר בנחלת הר 
חב"ד ונמנה עם אברכי ה'כולל' 
שהוקמה  החדשה,  בשכונה 
בחורף תשכ"ט. "באותה תקופה 
החל הרבי לדבר על נושא 'מיהו 
יהודי', ובין היתר ביקש שייפגשו 
עם רבנים שונים ויחתימו אותם 
על עצומות הקוראות לתקן את 
החוק. ניגשו אליי וביקשו ממני 
רבנים  של  חתימות  שאארגן 
לפני  עוד  היה  זה  בכל הארץ. 
שהתחלתי לנהל את סניף 'צעירי 

חב"ד' בקריית מלאכי.
"קיבלתי רכב לנסיעה. באותם 
ימים שכירת רכב הייתה עניין 
יקר מאוד, אבל הרבי הודיע שהוא 
יממן את ההוצאות. מאחר שלא 
מגיע  הייתי  כסף  הרבה  לי  היה 
אל הרבנים והאדמו"רים בבגדים 
הצורך. אחד  די  הולמים  שאינם 

מהבחורים בכולל, שאבא שלו היה מקורב לרבי, 
התלונן איך נותנים לי לנסוע ככה, בבגדים כאלה, 
לבתי הרבנים החשובים. אבא של אותו בחור היה 
באותה תקופה ביחידות אצל הרבי ואמר לרבי שמי 
שמארגן את הביקורים בבתי הרבנים הולך בבגדים 
לא יפים. בתגובה אמר לו הרבי: תגיד לבן שלך 
שילבש בגדי שבת ויצטרף אל קורצוויל בנסיעתו 
לרבנים. במילים אחרות, הרבי אמר: מבקרים יש 

הרבה. במקום למתוח ביקורת, תפעל גם אתה".
מהרבי  עידוד  קיבל  שבה  נוספת  פעם  על 
להמשיך בפעולותיו, על אף ביקורת שספג, מספר 
הרב קורצוויל השבוע: "זה היה לאחר שעשיתי 
פעולה מסוימת והיו לה התנגדויות נוראיות. לא 
אפרט מה בדיוק הייתה הפעילות ומה הייתה 
ההתנגדות לה, רק אומר שהייתה התנגדות גדולה. 
אני זוכר שנתקפתי חשש ושאלתי את הרבי מה 
לעשות. הרבי השיב שנהנים מהפעילות הזו, ועליי 

להמשיך הלאה אף שיש טענות ומענות".

כתבי הרוגוצ'ובי 
בסיוע מהמשטרה

לקראת סיום הרמב"ם הראשון, בי"א ניסן 

תשמ"ה, עמל הרב קורצוויל להוציא לאור חוברת 
חידושי תורה בהלכות הרמב"ם. "זה היה בהתאם 
לבקשת הרבי להוציא לאור קובץ כזה עד תאריך 
הסיום", מספר הרב קורצוויל השבוע. "באותם 
שבועות שאל הרבי את המזכיר הרב גרונר אם יש 
מישהו שעוסק בהוצאת קבצים כאלה לאור, והרב 
גרונר השיב שבכוונת ליפא קורצוויל לעשות זאת.
"הרבי אמר לרב גרונר שברצונו שהקובץ יהיה 
מוכן עד ראש חודש ניסן. כשהרב גרונר אמר לרבי 
כי הדבר לא נראה אפשרי, ביקש הרבי שהקובץ 
יהיה מוכן עד ב' ניסן. כשגם על כך הביע הרב 
גרונר ספקות, אמר הרבי שלפחות יהיה מוכן עד 
ג' בניסן או ד' בניסן, ולא הוסיף. הרב גרונר מסר 
לי את תוכן השיחה ואני הבנתי ממנה שרצונו של 
הרבי שהקובץ יהיה מוכן עד ד' בניסן לכל המאוחר.
"המלאכה לא הייתה קלה. התחלנו לעבוד בכל 
המרץ. עבדנו שישה ימים בשבוע, עשרים וארבע 
גם אחרי שהסתיימה מלאכת  ביממה.  שעות 
הכתיבה והעריכה, נדרשנו להפעיל קשרים רבים 
בשביל להביא את הקובץ לדפוס. זה היה, כאמור, 
בתקופה שקדמה לחג הפסח, ובתי הדפוס היו 
עמוסים בהזמנות קודמות ועסוקים בהדפסת 
הגדות של פסח. הפעלתי מצידי את כל הקשרים 
כדי שהעסק יצליח. בסופו של דבר הצלחנו למצוא 

בית דפוס בחברון, שמנהלו היה מוכן לעצור את 
ההדפסות יום אחד בעבור הדפסת הקובץ שלנו, 
בתמורה לקבלת ברכה מהרבי. הבטחנו לו ברכה, 
וברגע האחרון הספר הגיע לרבי בד' בניסן, ערוך 

ומוכן.
"הרבי עיין בכל עמוד ועמוד, וראה שהודפסו 
בספר חידושים של הגאון הרוגצ'ובי. הרבי שאל 
אם יש עוד חידושים של הרוגצ'ובי, ועניתי שיש 
חידושים נוספים אולם הם במיקרופילם וקשה 
מאוד לפענח אותם. הרבי אמר שלמשטרה יש 
טכנולוגיה ומכשירים מיוחדים לכך, והורה לפענח 
את הכתבים. מדברי הרבי למדתי על גודל שמחתו 
על פרסום חידושי הרוגצ'ובי, לצד שמחתו על עצם 
הופעת ספר החידושים. הבנתי עד כמה המאמץ 

שלנו היה כדאי".
לימים הוציא הרב קורצוויל לאור את סדרת 
ספרי 'הר המלך' על הרמב"ם. הספרים 
קירבו רבנים גדולים לתורת הרבי והוא 
זכה בעקבות הספרים למענות מיוחדים 

מהרבי.

'גאון יעקב'
בפיו עשרות רבות של מעשים 
וזיכרונות מעשרות שנות פעילות. 
"אני חושב שהפעילות הכי רחבה 
שביצענו הייתה בימי חודש אלול", 
הוא משתף. "היינו נוסעים לבסיסים 
רבים של צה"ל ותוקעים בשופר 
לחיילים. כשלושים אלף חיילים 
שמעו תקיעת שופר בכל יום. זה 
דרש עבודה מאומצת. הייתי יושב 
ומארגן רשימות מסודרות שכללו 
עשרות שמות של מתנדבים, מי 
ילך ומתי ולאיפה. לא הייתי צריך 
לשכנע אף אחד יותר מדי. כולם 
נרתמו. התושבים של נחלה, בשנים הראשונות, 
מסרו את נפשם בשביל לגור בשכונה. זה לא היה 
קל, אבל הם עשו את זה כי כך הרבי רצה. ובהתאם 
לכך מסרו את נפשם גם למען המבצעים של הרבי. 
מה שהרבי רצה – עשינו. הרבי רוצה שנעמוד 
בכבישים? נעשה. הרבי רוצה שניסע לבסיסים 

ונתקע בשופר? נעשה וניסע לבסיסים.
"כעת אנחנו לפני ל"ג בעומר, והתהלוכות הן 
העניין המרכזי שעומד על הפרק. כפי שסיפרתי, 
בקריית מלאכי ארגנו תהלוכות ענק כבר מן 
ההתחלה. אנשים היו עוזרים באופן שאי אפשר 
לתאר. אילו הייתה לי אפשרות הייתי מודה לכולם. 
אולי כעת זו ההזדמנות להודות לכל מי שעזר. 
לילות שלמים. אני לא רוצה לפרט שמות, בשביל 
שלא לשכוח אף אחד, אבל רוצה להודות באופן 
כללי. העבודה הייתה מורכבת במידה שאין לתאר. 
האנשים היו נשארים לילות שלמים, מכינים את 
המוצגים ודואגים שהתהלוכות יהיו באופן הכי טוב 

שיכול להיות.
"זו ההזדמנות גם לעורר את כל אנ"ש, ואת כל 
החסידים, להירתם השנה לתהלוכות. בצל המצב 
הביטחוני אסור שתהיה נסיגה בתהלוכות. עניינן 
של התהלוכות הוא 'גאון יעקב', ובתקופה זו הוא 
נדרש במיוחד. הרבי נותן כוחות. ואין לקמץ בממון 
ובהוצאות. הרבי לא נשאר חייב. שנעשה, שנצליח, 
n ונראה ניסים ונפלאות". 

מאיר פנים לכל אדם. הרב קורצוויל

מעניק סופגניה לחייל אי שם, לפני למעלה מיובל שנים

ישיבת תומכי תמימים המרכזית
לוד – כפר חב"ד

כוס של תנחומין
בצער רב וביגון על האבידה הגדולה, משתתפים אנו בכל לב 
בצערו הגדול ובאבלו הכבד של כמ"ע ידידנו ותומכינו הנעלה 

והנכבד מאד, דגול מרבבה ורב פעלים, הנדיב הרודף צדקה וחסד

הרה"ג הרה"ח 

הרב שמואל חיים דוד שי' 

פישר
ומשפחתו שיחיו

עם פטירת אחיו היקר והנכבד, הנגיד החסידי הנעלה, הנדיב הנודע 
לתהילה בכל החוגים, קידש שם שמים בנועם הליכותיו

הרה"ח ר' שלום פישר ע"ה

 בעל הנחמות ינחם את כל המשפחה ומעתה ועד עולם לא ידעו 
עוד צער ויגון ואך טוב וחסד הנראה והנגלה יהיו מנת חלקם תמיד

 ונזכה במהרה לקיום היעוד הקיצו ורננו שוכני עפר
והוא בתוכם בגאולה האמיתית והשלימה מיד ממש

בשם רבנן ותלמידיהון
ההנהלה

44  |    |  גיליון 1958


